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Domnule Ministru, stimaţi invitaţi, 

Salut  iniţiativa organizatorilor  de a  reuni  reprezentanţii  producătorilor  agricoli  şi 

pe cei  ai  instituţiilor  de profil din  sectorul  agricol,  pentru  ca  împreună să  încercăm să 

găsim  răspuns  la  întrebarea:  „cum  poate  deveni  agricultura  un  motor  de  creştere  a 

economiei?”. 

Precizez că voi exprima un punct de vedere în calitate de director general al unei 

Agenţii care implementează politici, nu le elaborează. 

Această  temă  este  o  adevărată  provocare,  dacă  ne  gândim  că  agricultura 

României se confruntă cu un anumit specific, respectiv fărâmiţarea terenului agricol. 

Dacă  ne  uităm  la  structura  exploataţiilor  agricole,  vedem  că  peste 80 %  din  fermierii 

care au solicitat plata la hectar deţin terenuri cu suprafeţe de până la 5 hectare. 

În  acest  context,  este  firesc  sa  ne  întrebăm  dacă  nu  vorbim  mai  mult  de  o 

agricultură de semisubzintenţă, decât de o agricultură performantă, menită să contribuie 

la creşterea economiei. 

Totuşi,  faţă  de  2007,  primul  an  în  care  Agenţia  de  Plăţi  şi  Intervenţie  pentru 

Agricultură  (APIA)  a  implementat  schema de  sprijin  pe  suprafaţă,  vedem că  există  o 
tendinţă de comasare a terenurilor agricole. 

Astfel, deşi suprafaţa pentru care sa solicitat sprijin financiar a crescut de la 9,4 

milioane hectare în 2007 la peste 9,5 milioane hectare în acest an, numărul cererilor a 

scăzut cu peste 100.000, până la 1.121.207 cereri. 

Este important să precizăm şi faptul că doar 1 % din fermieri deţin peste 50% din 

suprafaţa  pentru  care  sau  depus  cereri  de  sprijin,  iar  aceştia  primesc  jumătate  din 

fondurile alocate României pentru sprijinul pe suprafaţă. Raportând la faptul că APIA a 
plătit  doar  în  acest  an  peste  un  miliard  de  euro  fermierilor  iată  că,  din  acestă
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perspectivă, pentru aceşti 1% din fermieri plata pe suprafaţă reprezintă un suport pentru 

realizarea investiţilor în agricultură. 

Aceşti aproximativ 11.000 de fermieri care deţin peste 100 de hectare reprezintă 

segmentul exploataţiilor agricole comerciale; ei produc pentru piaţă şi derulează afaceri 

în  agricultură.  Exemplele  de  afaceri  de  succes  în  agricultură  nu  sunt  puţine,  iar  cei 

prezenţi  în  sală  pot  confirma  acest  lucru.  Nu  ştiu,  însă,  dacă  aceste  exemple  sunt 

suficiente  pentru a discuta despre  agricultura României  ca  şi  un motor  de  creştere  a 

economiei. 

Nu se poate vorbi despre performanţă în agricultură când fermierul are două sau 

trei  hectare  de  teren  agricol  şi  douătrei  animale.  Cu  siguranţă  ar  trebui  acordată  o 

atenţie  sporită  programelor  prin  care  fermierii  să  fie  încurajaţi  să  producă  mai  mult 

pentru  “piaţă”,  decât  pentru  autoconsum,  însă  trebuie  depăşită  şi  reţinerea 

producătorilor în a se asocia. 

Alături de comasarea terenurilor,  fondurile europene au un rol decisiv pentru 
agricultura din România, atât cele de dezvoltare rurală, cât şi cele destinate plăţilor la 

hectar.  Şi  întrun  caz  şi  în  celalalt,  regula  este  simplă:  primim  bani  europeni,  dar  în 

anumite condiţii, mai precis cu respectarea unor procedee stricte. 

Procedeele stricte pe care gestionarea plăţilor directe le presupune reprezintă la 

rândul lor un factor indirect de creştere a eficienţei în agricultură. 

Faptul  că  un  agricultor  trebuie  să  completeze  cererile  de  sprijin,  să  respecte 

angajamentele  asumate  în  cererea  de  finanţare  şi  să  gestioneze  o  sumă  de  bani  pe 

care o primeşte în cont bancar contribuie la formarea unei mentalităţi antreprenoriale în 

rândul  fermierilor români care în cea mai mare parte  trebuie încă să se adapteze unei 

agriculturi comunitare, bazată pe astfel de concepte. 

În aceeaşi măsură, agricultorii pot primi plaţile pe suprafată numai dacă respectă 

bunele practici agricole şi de mediu. O astfel de condiţionare a activităţii agricole este 

fără precedent  în Romania,  iar agricultorii  încep să  inveţe că dacă vrei  faci agricultură
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trebuie să îţi asumi o serie de responsabilităţi. Constatăm astfel că,  treptat, agricultorii 

devin mai eficienţi şi încep să îşi privească activitatea ca pe un business veritabil. 

Întrun fel este de înţeles reacţia fermierilor care reclamă “birocraţia” întâmpinată 

în  accesarea  fondurilor  europene  dar  toate  aceste  procedee  europene  condiţionează 

acordarea banilor. 

Însă da, se poate  facilita accesul  fermierilor  la  fondurile  europene, chiar  şi prin 

consilierea acestora de către specialiştii din  instituţiile  implicate în gestionarea acestor 

fonduri. Sau pot să amintesc despre posibilitatea de depunere online a cererii de sprijin 

pe suprafaţă sau despre accesul fermierilor la o bază de date privind beneficiarii plăţilor 

pe suprafaţă. 

Sper  că  acest  lucru  dovedeşte  că,  în  paralel  cu  modernizarea  agriculturii 

româneşti  se  poate  vorbi  şi  despre  modernizarea  instituţiilor  implicate  în  derularea 

fondurilor  europene  destinate  agriculturii,  deci  despre  fermieri  europeni  şi  instituţii 

europene. 

Spun  fermieri  şi  instituţii  europene  pentru  că,  fiind  stat  membru  al  Uniunii 

Europene, nu putem vorbi despre agricultura României decât  în context european,  iar 

reforma Politicii Agricole Comune  va avea  impact  şi  asupra noastră.  România  şia 

exprimat  acordul  faţă  de  propunerea  de  prelungire  a  aplicării  SAPS  până  în  2013, 

atât pentru faptul că este un sistem mai uşor de implemantat faţă de Schema de Plată 

Unică (SPS), cât şi pentru faptul că acest sprijn  financiar poate fi mai uşor accesat de 

către fermieri deoarece nu necesită o cofinanţare din partea acestora. 

O  altă  propunere  de  reformă  PAC,  care  vizează  activitatea  Agenţiei,  este  cea 

referitoare  la  eliminarea  cotei  de  lapte.  Legat  de  acest  subiect,  pot  să  vă  spun  că 

România nu a depăşit nici în anul de cotă 20082009 cota de lapte de circa 3,1 milioane 

tone de  lapte alocată ţării noastre. Totuşi, eliminarea cotei de  lapte trebuie completată 

cu  implementarea  unui  mecanism  de  sprijin  financiar  pentru  zonele,  cum  ar  fi  cele 

montane, unde fermierii ar putea fi afectaţi de eliminarea cotei.
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În ceea ce priveşte ajutoarele de stat, acest an fiind ultimul în care acest tip de 

sprijin financiar se poate acorda sub forma actuală, reprezentanţii MAPDR au identificat 

mai multe forme de sprijin, de interes pentru fermieri, ce urmează a fi notificate pentru a 

fi acordate începând de anul viitor. Aceste noi tipuri de ajutoare de stat vizează, printre 

altele, acordarea de despăgubiri în caz de calamităţi naturale, susţinerea unor investii în 

agricultură  –  garantarea  creditelor  de  investiţii  sau  ajutoare  legate  de  îndeplinirea 

cerinţelor suplimentare privind bunăstarea animalelor. 

Ca  o  concluzie  a  celor  menţionate,  consider  că,  indiferent  de  tipul  sprijinului 

financiar  destinat  agriculturii,  este  esenţial  ca  fermierii  să  conştientizeze  importanţa 

asocierii,  pentru  că  numai  aşa  putem  face  faţă  noilor  provocări  cu  care  se  confruntă 

agricultura europeană şi numai aşa putem adapta producţia la cerinţele pieţei. 

Vă multumesc!


